
Septimáni BiGy přispěli do databáze Paměti národa 

Naše škola navázala spolupráci se společností Post Bellum vytvářející databázi příběhů Paměť národa  

a v únoru jsme my studenti dostali nabídku přímo se zapojit do konkrétního rozhovoru s pamětníkem 

a seznámit se s tím, jak prožíval sametovou revoluci. Vytvořili jsme tedy pětičlenný tým skládající se ze 

studentů septimy; každý dostal nějakou funkci a společně jsme absolvovali workshop s reportéry 

z Paměti národa. V odpoledních hodinách dne 7. dubna se odehrálo online setkání našeho týmu                               

s pamětníkem. Každý z nás seděl za svou obrazovkou a přes aplikaci Zoom jsme se spojili s panem Jiřím 

Novákem z Kopřivnice. Vojta Poloch byl ustanoven jako mluvčí týmu a kladl panu Novákovi otázky; 

ostatní studenti přispívali svou troškou do skupinového chatu. Pan Novák pohotově odpovídal a bylo 

vidět, že to nedělá poprvé; měl připravené i naskenované materiály (fotky přepsaných knih, dopisy, 

fotky budov, lidí) vztahující se k jeho příběhu.  

Jiří Novák se narodil v roce 1958 v Novém Jičíně a vyrůstal v Kopřivnici, kde později pracoval 

v automobilce Tatra. Účastnil se protirežimních akcí, na vojně získal kontakt s disidenty a stal se členem 

Jazzové sekce a kopřivnického M-klubu, kde se v roce 1989 zrodila kopřivnická odnož Občanského fóra. 

Sametovou revoluci prožil právě v Tatře, kde inicioval generální stávku. Pan Novák se angažoval hlavně 

v tištění a přepisování zakázaných dokumentů a knih, připravoval a zvučil koncerty či hudební pořady.  

Díky panu Novákovi a jeho příběhu jsme se mohli zase o kousek víc přiblížit ne tak dávné historii                       

a uvědomit si, jak moc můžeme být vděční právě všem těm obyčejným lidem, kteří překonali svůj 

strach, únavu a statečně se nějakým způsobem podíleli na svrhnutí komunistického režimu. I když to 

mnohdy vypadalo beznadějně, vytrvali, nenechali se zastrašit a věřili, že to všechno má smysl.                       

Na závěr nám pan Novák dal radu, abychom se nebáli, šli si za svým, kriticky mysleli a dělali si věci po 

svém, protože je nikdo za nás neudělá.  

A stejně jako pan Novák vzpomíná na revoluci i my vzpomínáme na jeho vyprávění: Jsme rádi, že jsme 

mohli být u toho.   

Anna Ptáčníková 


